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دردسرهایکرونابرایفرآینداجرایانتخابات

یوهای برگزاری انتخابات  سنار
ونا چیست؟ در ایام اپیدمی کر

برگزاری مراسمی چون انتخابات در ایام کرونا برای خود داستانی شده؛ از یک سو 

انتخابات ازجمله اتفاقاتی است که تعطیلی پذیر نیست و باید در موعد مشخص و 

مقرر برگزار شود، مخصوصا انتخاباتی ریاست جمهوری و از سوی دیگر مردم و حتی 

برگزار کنندگان بیمناک از انتقال و شیوع بیشتر بیماری هستند و طبیعتا تا زمانی که 

مطمئن نشوند خطر حضور در محل اخذ رای برای آنها کاهش نیافته، نسبت به حضور 

در انتخابات مبادرت نخواهند کرد. 

در ایران اولین انتخابات کرونایی اسفند گذشته و همزمان با آغاز شیوع کرونا در کشور 

برگزار شد. این رویداد در زمستان گذشته هرچند قدری تحت تاثیر کرونا قرار گرفت اما 

از آنجا که آن زمان میزان شیوع به شدت و حدت امروز نبود، مردم با توجه کمتری به 

پروتکل های بهداشتی پای صندوق های رای حضور یافتند. اکنون اما وضعیت کاملا 

متفاوت  شده، تعداد مبتلایان و فوتی ها بسیار بیشتر است و امید آنچنان زیادی هم 

نمی رود تا خرداد آینده شرایط، تفاوت جدی با امروز داشته باشد، از این رو نگرانی ها 

برای برگزاری انتخابات بجاست و باید از هم اکنون تدبیری برای آن اندیشید. علاوه بر این 

درخصوص روخداد خرداد آینده نکته مهم دیگری هم مفروض است، اینکه سیزدهمین 

انتخابات ریاست جمهوری همزمان با ششمین انتخابات شوراهای اسلامی شهر و 

روستا برگزاری می شود و این خود مزید بر علت است، یعنی همه چیز اعم از امکانات 

و تجهیزات و البته زمان لازم برای اخذ رای  باید حداقل دوبرابر شود و این خود مساله 

را پیچیده تر کرده است. تدبیر در چنین وضعیتی البته برخی را به این فکر انداخته که 

انتخابات باتاخیر برگزار شود، مانند آنچه درخصوص دور دوم انتخابات مجلس روی 

داد، اما واقعیت این است که در کشور ما به دو علت چنین امکانی وجود ندارد؛ یکی 

مساله قانون و ساختار حکومتی و دیگری مسائل سیاسی. درمورد موضوع اول از آنجا 

که سیستم حکومتی در ایران ریاستی است، الزاما باید با برگزاری انتخابات اداره کننده 

قوه مجریه مشخص شود و هیچ امکان یا ظرفیت قانونی ای برای استفاده از پارلمان 

در این زمینه مانند برخی دیگر از کشورها وجود ندارد، از سوی دیگر قانون هم اجازه 

افزایش این فرصت چهارساله را نمی دهد. درخصوص مساله دوم اما به دلیل عملکرد 

دولت، مدت هاست که بسیاری از مردم انتظار پایان دولت حسن روحانی را می کشند 

و کارشناسان هم تداوم بیشتر این دولت را به هیچ عنوان به صلاح کشور نمی دانند. از 

این رو حتی اگر ظرفیتی هم برای تاخیر در برگزاری انتخابات وجود داشت، استفاده از 

آن مورد اقبال مردم نبود، درنتیجه در چنین وضعیتی حتما باید به هر نحوی که شده 

انتخابات در روز مقرر در پایان خرداد آینده برگزار شود.

 

 چهامکانهاییبرایبرگزاریانتخاباتدرشرایطکروناییهست؟

در کشورهای جهان تدابیر مختلفی برای برگزاری انتخابات اندیشده شده، تدابیری مثل 

انتخابات پستی در ایالات متحده که اساسا در دورانی مثل ایام شیوع کرونا کارایی دارد 

یا حتی برگزاری انتخابات در چند روز که این هم در انتخابات ایالات متحده انجام شد. 

در ایران اما محدودیت های قانونی زیاد و بسیاری از راه ها به همین لحاظ مسدود است.

برگزاریانتخاباتدرچندروز

 چنانکه مشخص است اولین امکان برای برگزاری انتخابات در دوران کرونا، افزایش 

روزهای برگزاری انتخابات است، به این صورت که انتخابات در دو یا چند روز برگزار 

شود. اما در ایران قانون اجازه نمی دهد که انتخابات بیشتر از یک روز تداوم داشته 

باشد، مطابق آنچه در ماده بیستم قانون انتخابات ریاست جمهوری آمده است: »اخذ 

رای در داخل و خارج کشور در یک روز انجام می شود و مدت آن ۱۰ ساعت است 

و درصورت ضرورت قابل تمدید می باشد.« و علاوه بر این در تبصره دوم همین ماده 

هم تصریح شده است که اخذ رای باید در روز جمعه انجام گیرد. از این رو اگر چنین 

سناریویی مدنظر برگزار کنندگان باشد باید هم اکنون قانونی در مجلس به تصویب 

برسد که اجازه چنین کاری را به وزارت کشور و شورای نگهبان بدهد. در این خصوص 

سخنگوی شورای نگهبان نیز در گفت وگو با »فرهیختگان« تاکید دارد که کارشناسان 

این شورا درصورت ضرورت با چنین اقدامی موافق هستند ولی اگر بنا بر این باشد که 

روز رای گیری تمدید شود حتما نیازمند حکم قانون است.

 

 برگزاریانتخاباتبهصورتالکترونیکی

حتی اگر کرونا هم نباشد، به دلیل مزایایی ازجمله افزایش سرعت و دقت، برگزاری 

انتخابات الکترونیکی یک اولویت است، به صورتی که هم تشخیص هویت رای دهنده ها 

به سرعت و سادگی انجام گیرد و هم فرآیند اخذ رای و نهایتا تجمیع آن. در شرایط کرونا 

اما لزوم چنین کاری بیشتر احساس می شود، به گونه ای که هم استفاده از ابزاری که 

سرایت ویروس را بیشتر می کند کاهش می یابد، هم زمان حضور درمحل اخذ رای و هم 

نهایتا تطبیق ها و شمارش آرا. در این خصوص سال هاست که وزارت کشور و شورای 

نگهبان درحال رایزنی هستند ولی همچنان شرایط کار به صورت مکفی فراهم نیست. 

دستگاه های لازم به ویژه سیستم های اخذ رای به اندازه کافی و با استانداردهای لازم 

موردتایید شورای نگهبان آماده نشده و چنانکه جمال عرف رئیس ستاد انتخابات 

کشور هم به »فرهیختگان« می گوید تامین این چنین امکاناتی در فاصله 6 ماه مانده 

به انتخابات تقریبا میسر نیست. در این خصوص البته سوال اصلی اینجاست که چرا 

از سال 95 تاکنون که بحث استفاده از فناوری های نوین برای برگزاری انتخابات 

سریع و سالم با تاکید رهبری انقلاب در دستور کار کشور قرار گرفت، همچنان در این 

زمینه چالش های جدی و بزرگی وجود دارد و کار جلو نمی رود. در این خصوص البته 

یک امکان وجود دارد، اینکه طی یک برنامه فوریت دار و با امکانات داخی که کم هم 

نیستند، از هم اکنون تلاش ها برای تامین امکانات و شرایط انتخابات الکترونیکی انجام 

شود تا هرچه بیشتر بتوان از آن در خرداد آینده استفاده کرد. 

  انتخاباتپستییاروشهایازراهدور

برخلاف اینکه در کشورهای مختلف ازجمله ایالات متحده برگزاری چنین انتخاباتی 

مرسوم است، اما به سه دلیل از بدو امر باید امکان آن را در ایران نادیده گرفت؛ اول 

اینکه برگزاری انتخابات پستی ایرادات بزرگی دارد که هم اکنون یکی از نقاط چالش 

در انتخابات آمریکاست و خودبه خود باعث می شود که کشورهای دیگر ازجمله ایران 

به سادگی سراغ استفاده از آن نروند. مساله وقوع تقلب در چنین سیستمی جدی 

است و اساسا به دشواری می توان از صحت آن اطمینان حاصل کرد. دومین مساله 

این است که در کشور ما سازوکار چنین اقداماتی فراهم نیست و از آنجا که امکانی هم 

برای آزمون و خطا وجود ندارد نمی توان به صورت ناگهانی به آن ورود کرد. از فرآیند های 

قانونگذاری گرفته تا سیستم اجرایی در ایران به هیچ عنوان زمینه چنین مساله ای را 

ندارند و در این فرصت باقی مانده هم شرایط فراهم نیست. سومین و آخرین نکته اصل 

قانونی در ایران مبنی بر مخفی بودن رای است، چیزی که حالا تبدیل به یک فرهنگ 

لایتغیر هم شده است و از این رو باید گفت که اساسا درنظر داشتن چنین راه حل هایی 

برای کشور شدنی نیست. 

 افزایشگستردهصندوقهایثابتوسیار

آخرین راه برای برگزاری انتخابات در ایام کرونا توسعه گسترده صندوق های ثابت و 

سیار است. در انتخابات ریاست جمهوری گذشته 635۰۰ شعبه با قریب ۱2۰ هزار 

صندوق مسئولیت جمع آوری آرای مردمی را برعهده داشتند. نیروهای فعال در این 

تعداد شعبه به اضافه کسانی که در ستادهای انتخابات وزارت کشور و شورای نگهبان 

فعال بودند جمعیت حدودا یک میلیون نفری را تشکیل می دادند که حالا اگر قرار 

باشد با استفاده از چنین مسیری فرآیند برگزاری انتخابات در ایام کرونا تسهیل شود، 

باید چیزی حدود 5۰ درصد به این امکانات و افراد اضافه شود. چنین اقدامی البته 

متضمن تامین هزینه و نیروی انسانی کافی است که خود چالشی در این ایام است 

و لازم است از هم اکنون درباره آن تدبیرهایی صورت بگیرد. در جمع بندی اما به نظر 

می رسید که انتخاب تنها یک روش از میان این اقدامات امکان دسترسی به هدف را 

کاهش می دهد، از این رو احتمالا باید به سرعت تدابیری درنظر گرفته شود تا هم امکان 

برگزاری انتخابات در حداقل دو یا سه روز فراهم شود، تا جایی که ممکن است فرآیند 

اخذ رای در شعب مختلف الکترونیکی باشد و نهایتا تعداد صندوق های ثابت و سیار 

تا سرحد امکان افزایش یابد و شرایط برای رای دهی همه فراهم شود. 

علیحدادی،سخنگووعضوهیاترئیسهکمیسیونامور

داخلیوشوراهایمجلسشورایاسلامیدرگفتوگوبا

»فرهیختگان«بهبررسیوضعیتبرگزاریانتخاباتالکترونیک

وظرفیتهایموجوددراینزمینهپرداختکهمشروحآندر

ادامهمیآید.



باتوجهبهوضعیتکرونادرکشـــورودرپیشبودنانتخابات

ریاستجمهوری،درخصوصنحوهبرگزاریانتخابات14۰۰

تاکنـــونتصمیمگیریورویکردخاصـــیمدنظرمجلسبوده

است؟

خاصی  جمع بندی  به  و  است  بررسی  درحال  فعلی  وضعیت 

نرسیده ایم. از این رو جلسات باید برگزار و چگونگی کار بررسی 

شود. آنچه مربوط به فضای برگزاری انتخابات به صورت الکترونیک 

است نیاز به سخت افزار و نرم افزارهایی دارد اما باید تمهیدات لازم 

پیش بینی شود، بنابراین درحال حاضر هیچ خلأ قانونی ای در این 

زمینه وجود ندارد.

 

باوزارتکشورنشستمشترکیدراینزمینهداشتهاید؟

طی جلسه ای که با وزارت کشور داشتیم، مشخص شد در این زمینه 

کمبود قانونی نداریم، چراکه جمع بندی لازم درباره خلأ قانونی یا 

اصلاح قوانین مربوط به انتخابات پیشرو اعم از ریاست جمهوری و 

شوراها را انجام داده ایم. انتخابات ریاست جمهوری درصحن علنی 

مطرح و کلیات آن مصوب شده و بحث شوراها نیز درنوبت صحن 

است تا مطرح شود.

 

اخیراشـــوراینگهباناعلامکردهاســـتبرایبحثانتخابات

الکترونیکمشـــکلینداردولیتاکیدداردبایدزیرساختها

فراهمشود.

تامین این نیاز برعهده وزارت کشور است، اگر نظر شورای نگهبان 

مثبت باشد، با وجود این تمام کشور در وضعیت فعلی نیاز به 

سخت افزارهایی دارد که بتواند انتخابات به صورت الکترونیک 

برگزار شود. درحالی که تعداد صندوق هایی که وزارت کشور دارد، 

جوابگوی کل کشور برای انتخابات شوراهای شهر و روستا نیست، 

مگر اینکه تعدادی از شعب با توجه به اینکه از نظر شورای نگهبان 

بلامانع باشد، در بخش شوراهای شهر نیاز به تعداد صندوق بیشتری 

دارند و باید تمهیدات برای تهیه سخت افزار لازم ازجمله صندوق 

الکترونیک فراهم شود.

 

دراینبازهزمانیتاانتخاباتاینزیرساختفراهممیشود؟

تا امروز پیگیر بوده ام و جلسه ای نیز با این موضوع در وزارت کشور 

داشته ایم، بنابراین اگر امروز این بلامانع بودن اعلام شود و سخت افزار 

لازم نیز تهیه شود، تقریبا برای 6 تا هفت کلانشهر می توانند به صورت 

الکترونیک انتخابات را برگزار کنند، اما دوشرط دارد.

 

چهشروطی؟

شرط اول اینکه از نظر شورای نگهبان بلامانع باشد و موافقت شورای 

نگهبان اعلام شود، چون انتخابات شوراها همزمان با ریاست جمهوری 

است، از این رو نظر شورای نگهبان در این مساله نافذ است.

 

  صندوقالکترونیکبهاندازههمهشعب

دروزارتکشوروجودندارد

اگر شورای نگهبان این موضوع را بلامانع بداند، بحث دوم مطرح 

می شود؛ طی جلسه ای که امروز داشتیم، متوجه شدیم در وزارت 

کشور صندوق به اندازه همه شعب وجود ندارد و تعدادی حدود 

6 تا هفت کلانشهر را می تواند پوشش دهند. این موضوع نیاز به 

سخت افزار و نرم افزار لازم دارد، ضمن اینکه ما نیاز قانونی را بررسی 

کرده ایم و می دانیم هیچ خلأ قانونی یا اصلاح قانونی ای در این 

راستا وجود ندارد. 

ممکناســـتتاانتخابات14۰۰بتواننداینکمبودهاراجبران

کنند؟

این را باید از وزارت کشور سوال کنید. 

بحثدیگریکهوجودداردشرایطکروناستکهبرخیمعتقدند

انتخاباتطیدوتاسهروزبرگزارشودتافشردگیدریکصبحتا

شبنباشد،دراینزمینهمجلسبرایقانونگذاریورودمیکند؟

این موضوع بستگی به وضعیت دارد و اگر نیاز باشد و در بخش های 

مختلف بررسی شود و مرکز پژوهش های مجلس، مرکز اندیشکده 

شورای نگهبان و کمیسیون مربوطه بررسی های لازم را انجام دهند، 

ما ورود می کنیم. لذا اگر نیاز باشد که بحث ضرورت کشور است و 

باید مطرح شود، حرفی نداریم اما فعلا هیچ  طرحی در این زمینه ارائه 

نشده است و طرحی در دستورکار کمیسیون امور داخلی نیست.

چهزمانیممکناستدردستورکارقرارمیگیرد؟

باید بررسی ها انجام شود؛ چراکه برآوردها و بررسی ها لازم است و 

دستور جلسه ای را درباره این بحث فعلا نداشته ایم. 

  مجلسهنوزبهاقتضائاتبرگزاریانتخابات

درشرایطکروناورودنکردهاست

کدخداییاعلامکردهاســـتبرایبرگزاریانتخاباتطیچند

روزمشکلینداریمونیازمندحکمقانونیهستیم.درخصوص

تبلیغاتمیدانینیزعنوانشـــداینتبلیغاتمیدانینباشدو

بهصورتمجازیبرگزارشود،نظرکمیسیونچیست؟

آنچه ما تصویب کرده ایم در وضعیت فعلی پیش بینی شده است 

اما هنوز به وضعیت کرونایی ورود نکرده ایم. باید در این خصوص 

بررسی های بیشتری انجام شود و اگر مرکز پژوهش ها نیاز به قانون در 

این زمینه را مطرح کردند، ما مطمئنا ورود می کنیم و اجازه نمی دهیم 

خلأ قانونی وجود داشته باشد. 

قدرتعلی حشمتیان، نماینده احزاب ملی در کمیسیون ماده ۱۰ احزاب و دبیرکل حزب مستقل و اعتدال ایران در گفت وگو 

با »فرهیختگان« مباحثی را درباره ضرورت برگزاری انتخابات الکترونیک مطرح کرد. وی در ابتدای این گفت وگو با گلایه 

از تاخیر در تدارک لوازم برای برگزاری انتخابات الکترونیکی از سوی وزارت کشور گفت: »انتخابات ریاست جمهوری از 

سال ها پیش ازسوی وزارت کشور قبلی و فعلی پیشنهاد شده بود که به صورت الکترونیکی برگزار شود. شورای نگهبان 

هم هر بار اعلام می کرد آمادگی دارد ولی در عمل این کار انجام نمی شد و تاکنون به آن صورت که لازم بود نتوانستند 

انجام دهند و اکنون چرایی این موضوع محل سوال است.« 

وی با تاکید بر اینکه حتی لوازم قانونی هم برای این کار تدبیر شده است، گفت: »از سوی دیگر ما در این حوزه خلأ قانون 

هم نداریم و مجلس در این مورد طرح و لوایح خود را ارائه داده است و مشکل خاصی در این زمینه نیست. همچنین باید 

این را هم تاکید کنم که احزاب نیز در این مورد قطعا موافق هستند و می توانند همکاری کنند. اگر شورای نگهبان و 

وزارت کشور انتخابات ریاست جمهوری را به صورت الکترونیکی برگزار کنند، قطعا احزاب استقبال می کنند و ما همکاری 

خود را با دولت و شورای نگهبان خواهیم داشت.« 

وی در ادامه در پاسخ به این سوال که احزاب چطور می توانند در این زمینه همکاری کنند، گفت: »کشور ما درحال 

حاضر حزبی نیست و احزاب جایگاه خاص قانونی خود را ندارند. 

در سال 6۰  قانون احزاب تصویب شد و بعد سال 95 نیز اصلاحاتی داشت و حتی کمیسیون ماده ۱۰ احزاب که در 

گذشته نماینده نداشت، اکنون نماینده دارد. بنابراین اگر دولت از احزاب دعوت کند ما نیز قطعا نظرات خود را اعلام 

می کنیم و با آنها همکاری خواهیم داشت. از سوی دیگر نیز اگر نمایندگان محترم در این باب طرحی را ارائه دهند 

آماده همکاری هستیم.« 

نماینده احزاب در کمیسیون ماده ۱۰ افزود: »از همه مهم تر این است که مسئولان احزاب را قبول داشته باشند و مردم 

هم باید بدانند رابط بین مردم و مسئولان احزاب هستند و آنها درواقع ضربه گیر نظام هستند و اگر احزاب تقویت شود 

مشکلات اقتصادی و اجتماعی کاهش می یابد و مردم از طریق احزاب می توانند به رفع مشکلات خود برسند. لذا 

همکاری به این منظور است که اگر برای جلسات دعوت کنند آمادگی داریم نظرات خود را به شورای نگهبان و هم به 

وزارت کشور و دولت اعلام کنیم.« 

حشمتیان با تاکید بر اینکه احزاب مجموعه پیشنهادهایی را برای برگزاری انتخابات در ایام کرونا آماده کرده اند گفت: 

»مجموعه پیشنهادها را برای برگزاری انتخابات در ایام شیوع کرونا تدوین کرده ایم و آماده ارائه آنها به وزارت کشور 

هستیم. همه احزاب هم برای کمک اعلام آمادگی کرده اند و امیدواریم که بتوانیم در این زمینه موثر عمل کنیم. اکنون 

ما 84 حزب ملی و 36 حزب استانی داریم و الان ۱2۰ حزب طرح ها و برنامه های خاص خود را دارند و قطعا از سوی 

کمیسیون ماده ۱۰ و خانه احزاب نظرات خود را اعلام می کنیم. اگر شورای نگهبان و وزارت کشور از ما در این رابطه 

کمک بخواهند حتما درباره طرح مجلس و لایحه دولت نظرات و پیشنهادهای خوبی داریم و آمادگی داریم نظرات 

کارشناسی ارائه دهیم.« 

گفتوگو

نمایندهاحزابدرکمیسیونماده1۰درگفتوگوبا»فرهیختگان«:

مقدماتانتخاباتالکترونیکیسالهاست
مهیاشده،چرابرگزارنمیشودسوالاست

سخنگویکمیسیونشوراهاوامورداخلیکشوردرگفتوگوبا»فرهیختگان«:

مجلسهنوزبهاقتضائاتبرگزاریانتخاباتدرشرایطکروناورودنکردهاست

جمالعرف،معاونسیاسیوزیرکشوردرگفتوگو

با»فرهیختگان«بهبررسیوضعیتبرگزاری

انتخاباتالکترونیکوظرفیتهایموجوددراین

زمینهپرداخت.عرفدراینگفتوگوازکمبود

تعدادصندوقهایرایالکترونیکسخنگفتو

ازبرگزاریانتخاباتالکترونیکدریکپنجمشعب

خبرداد.مشروحاینمصاحبهدرادامهآمدهاست.

درخصوصانتخاباتالکترونیکصحبتیباآقایکدخداییداشتیموایشان

تاکیدداشتشوراینگهبانمشکلیبااینمسالهنداردوبایدظرفیتهای

وزارتکشوربررسیشود.باتوجهبهاستمراروضعیتکرونافکرمیکنید

برایانتخابات14۰۰برگزاریانتخاباتبهصورتالکترونیکمقدوراست؟

وزارتکشوراینآمادگیراداردکهباهمکاریشوراینگهبانکارکند،اگر

درتمامشعبکهقطعابرایسال14۰۰بالغبر6۰هزارشعبهخواهدبود،

نتوانیمانتخاباتراالکترونیکبرگزارکنیمحداقلدریکپنجمشعبمیتوان

بهصورتالکترونیکانتخاباترابرگزارکرد.

  آمادگیبرگزاریانتخاباتالکترونیکدریکپنجمشعبکشور

لذااینامردرحالرایزنیاستتابهجمعبندیبرسیموایناقدامصورت

گیرد؛بهعبارتیماکلانشهرهارامدنظرداریمکهبتوانیمپوششدهیم.

نمایندگانمجلستاکیددارندتعدادصندوقهاییکهوزارتکشورتاامروزدارد،

جوابگویکلکشوربرایانتخاباتنخواهدبود،برایاینفرآیندبرنامهایدارید؟

ماتواناییپوششیکپنجمازکشوررابرایبرگزاریانتخاباتبهصورت

الکترونیکداریمواینبابتهمینصندوقهایموجوداست.

  برایپوششهمهشعبکشور

بایدصندوقجدیدتولیدکنیم

اگربخواهیمهمهشعبراپوششدهیمبایدصندوقجدیدتولیدشودو

آنهممستلزمایناستکهزودتربهجمعبندیبرسیموواردتولیداین

صندوقهاشویم.

  برایتامینظرفیتانتخاباتالکترونیک

به6ماهزماننیازداریم

هرچهزمانجلوتربروداینسقفتولیدتامیننخواهدشد،لذابرایتولید

اینعددقابلتوجه6ماهزماننیازداریم.ازاینرودراینمدتکماینمیزان

صندوقبرایبرگزاریانتخاباتالکترونیکدرهمهشعبکشورقاعدتا

تامیننمیشود.

عرفبه»فرهیختگان«خبرداد

وزارتکشورتا14۰۰نمیتواند
صندوقانتخاباتالکترونیکهمهشعبراتامینکند


